

Departament Analiz i Strategii

Podsumowanie tygodnia

6 grudnia 2019



WSPARCIE DLA PRZEDSIĘBIORCÓW I IOB



Ministerialna rada Europejskiej Agencji Kosmicznej (ESA) przegłosowała największy budżet w jej historii

Państwa członkowskie zdecydowały, że budżet ESA na lata 2020-2022 wyniesie 14,4 mld euro. To więcej, niż ESA wnioskowała. Polska również zdecydowała się zwiększyć swoje zaangażowanie – nasz wkład wyniesie 166 mln euro. To szansa dla polskich firm na udział w jeszcze większej liczbie misji i inicjatyw związanych z kosmosem. ESA realizuje dwa rodzaje programów: naukowy program obowiązkowy, w którym biorą udział wszystkie państwa członkowskie oraz programy opcjonalne finansowane tylko przez państwa w nich uczestniczące. Polska weźmie udział w 7 programach opcjonalnych, na które przeznaczy łącznie 39 mln euro. W planach ESA na najbliższe lata jest m.in.: budowa orbitalnej bazy wokół Księżyca, projekty związane z misją na Marsa i ochrona Ziemi przed asteroidami w ramach misji Hera.

Źródło: cyfrowa.rp.pl, 29.11.2019, forsal.pl, 29.11.2019



Dowiedz się więcej o PPP

Partnerstwo publiczno-prywatne to forma finansowania inwestycji publicznych za pomocą zaangażowania kapitału prywatnego. Jak z niego korzystać, można dowiedzieć się podczas pierwszego w Polsce interaktywnego szkolenia e-learningowego, przygotowanego przez Ministerstwo Funduszy i Polityki Regionalnej. Szkolenie jest dostępne na platformie <https://pppszkolzenia.gov.pl/>

Źródło: MFIPR, 5.12.2019

PRAWO



Projekt ustawy o zmianie ustawy Kodeks postępowania cywilnego oraz niektórych innych ustaw

3 grudnia br. Rada Ministrów przyjęła projekt ustawy o zmianie ustawy Kodeks postępowania cywilnego oraz niektórych innych ustaw. W strukturach sądownictwa powszechnego planowane jest utworzenie osobnych jednostek zajmujących się sprawami dotyczącymi m.in. prawa autorskiego i praw pokrewnych oraz praw własności przemysłowej.

Źródło: Premier.pl, 03.12.2019



Projekt ustawy o zmianie ustawy o transporcie kolejowym oraz niektórych innych ustaw

W przyjętym przez rząd 3 grudnia br. projekcie noweli zaproponowano rozwiązania wspierające realizację Programu Uzupełniania Lokalnej i Regionalnej Infrastruktury Kolejowej Kolej Plus, tzw. „Programu Kolej+”. Rada Ministrów przyjęła również uchwałę w sprawie ustanowienia Programu Kolej+ do 2028 r. Program umożliwi połączenie miejscowości liczących powyżej 10 tys. mieszkańców, które obecnie nie mają dostępu do kolei pasażerskiej lub towarowej, z miastami wojewódzkimi.

Źródło: Premier.pl, 03.12.2019, Premier.pl, 03.12.2019, MI, 03.12.2019

PRZEDSIĘBIORCZOŚĆ



PKB w krajach Unii Europejskiej w III kw. 2019 r. Polska z najwyższym wzrostem

Według danych Eurostat w III kw. 2019 r. wyrównany sezonowo PKB dla całej UE wzrósł o 0,3% (kw/kw), natomiast w strefie euro zwiększył się o 0,2%. W poprzednim kwartale br. wśród państw członkowskich UE, dla których dostępne są już dane, najwyższy wzrost w porównaniu z poprzednim kwartałem odnotowano w Polsce (+1,3%), na Węgrzech (+1,1%) i Estonii (+1,0%), natomiast najwolniej rośli Niemcy,

Włochy i Austria (wszystkie po 0,1%). Z kolei w ujęciu r/r PKB dla UE zwiększył się w III kw. o 1,4%, a dla strefy euro o 1,2%. W obu przypadkach oznacza to utrzymanie wzrostów z II kw.

Źródło: [MR](#), 6.12.2019



EBI przyjrzał się polskim inwestycjom

Jak wynika z najnowszego raportu Europejskiego Banku Inwestycyjnego, w poprzednim roku finansowym działania inwestycyjne prowadziło 76% badanych firm (przy średniej unijnej 85%). Intensywność inwestycji mierzona jako relacja wydatków inwestycyjnych w euro na jednego pracownika wyniosła dla Polski ok. 4 tys. euro, a więc znacznie poniżej unijnej średniej (8 tys. euro). Zamiar inwestowania zadeklarowało 83% dużych firm i jedynie 68% MŚP. Struktura źródeł finansowania inwestycji w Polsce jest podobna do unijnej — większość pieniędzy przeznaczona na ten cel pochodzi z funduszy własnych (66% w Polsce, 62% w UE), zaś ze źródeł zewnętrznych pokrywanych jest mniej niż 1/3 inwestycji.

Źródło: [PulsBiznesu](#), 03.12.2019



Polskie startupy są za słabe, by stać się jednorożcami

Kondycja polskich startupów nie napawa optymizmem – wynika z najnowszego, corocznego raportu „The Polish Tech Scene. 5 years”, opracowanego przez Fundację Startup Poland. Choć w Polsce działa już ok. 4,5 tys. startupów (szacuje się, że od 4300 do 4700), z czego 60% w branży IT, wciąż nie doczekaliśmy się krajowego jednorożca (startupa, którego wycena przekroczyła 1 mld dol.). Tylko 3% młodych, innowacyjnych firm w Polsce ma ponad 125 tys. euro przychodów miesięcznie i dynamikę rozwoju przekraczającą 7%. Ponad 60% prowadzi działalność wyłącznie w kraju. Firmy nie mają kłopotu z dostępem do finansowania, ale są to głównie państwowe i unijne granty, których wysokość nie pozwala na prowadzenie zaawansowanych prac B+R. Natomiast średnia wartość inwestycji venture capital w regionie CEE to 200 tys. euro w przeliczeniu na 1 tys. programistów. Dla przykładu, w przypadku Wielkiej Brytanii i Irlandii wskaźnik ten sięga 2,4 mln euro, a we Francji i krajach Beneluksu 2,5 mln euro. Raport dostępny na stronie Fundacji [StartupPoland.pl](#).

Źródło: [cyfrowa.rp.pl](#), 03.12.2019



Kompendium wiedzy o handlu zagranicznym Polski

Polski Fundusz Rozwoju opublikował Kompendium handlu zagranicznego Polski. To jedno z najbardziej kompletnych opracowań dostępnych na polskim rynku i ma być cyklicznie ulepszane i rozszerzane. Obok danych statystycznych zawiera m.in. wyniki badań koniunktury dotyczące oceny bieżących i prognozę przyszłych stanów zamówień zagranicznych.

Źródło: [pfr.pl](#), 3.12.2019



Polskie zarobki dogonią unijne nie wcześniej niż za 50 lat

W 2000 r. średnie polskie zarobki stanowiły 23,5% średniej unijnej. W 2018 r. - 35,5% (1060 euro brutto przy średniej unijnej 2982 euro). Trzeba przy tym pamiętać, że mówimy o zarobkach nominalnych, a więc nieuwzględniających poziomu cen w poszczególnych krajach. Najwyższe przeciętne zarobki w 2018 r. osiągnęto w Luksemburgu (4958 euro), najniższe w Bułgarii (592 euro). Z symulacji „Salary Catch Up Index”, przeprowadzonej przez firmę doradczą Grant Thornton wynika, że poziom zarobków unijnych Polska osiągnie dopiero w 2069 r., i to pod warunkiem utrzymania obecnej dynamiki wzrostu płac (4,66%).

Źródło: [GazetaWyborcza](#), 4.12.2019

INNOWACYJNOŚĆ



Innowacyjne rozwiązania ostatnią deską ratunku dla środowiska

Europejska Agencja Środowiska (EEA) opublikowała raport o stanie środowiska ([Środowisko Europy 2020 – stan i prognozy](#)). Dokument powstaje co pięć lat, ocenia klimat, bioróżnorodność i bogactwa naturalne, przedstawia również prognozy i rekomendacje dla UE. To wszechstronna analiza, z której wynika, że sytuacja jest dramatyczna. Niektóre negatywne skutki środowiskowe są już nieodwracalne. Europa jako jedyna wykonuje swoje zobowiązania klimatyczne, ale robi to zbyt wolno. Nie ma już czasu na rozwiązania

pośrednie np. rozwój silników niskospalinowych. Trzeba od razu inwestować w zeroemisyjne baterie elektryczne, samochody na wodór i transport publiczny.

Źródło: rp.pl/biznes, 03.12.2019, eea.europa.eu, 03.12.2019



Polska na 36. miejscu w Global Connectivity Index

W rankingu Huawei Polska zdobyła 51 na 120 punktów i tym samym zajęła 36. miejsce na świecie pod względem wpływu technologii informacyjno-komunikacyjnych na wskaźnik PKB. Wśród mocnych stron naszego kraju wymieniono mobilny internet szerokopasmowy. Chodzi zarówno o upowszechnienie smartfonów, jak i infrastrukturę sieci 4G. Dostrzeżono także, że koncentrujemy się w tej chwili na cyfryzacji przemysłu. Z drugiej strony, w porównaniu z poprzednim badaniem, nieco spadła dostępność stacjonarnych łączy szerokopasmowych. Rekomendacją dla naszego kraju jest przyciągnięcie jak największej liczby firm telekomunikacyjnych, które będą oferowały szeroki zakres usług. Huawei widzi potencjał w Strategii 5G dla Polski, przygotowanej przez Ministerstwo Cyfryzacji. Według koncernu z Shenzhen, wprowadzenie sieci piątej generacji zapewni naszemu krajowi dostęp do nowoczesnych rozwiązań, a polskim przedsiębiorcom da przewagę konkurencyjną. Konieczne jest jednak dostosowywanie prawa. Źródło: [Platforma Przemysłu Przyszłości](#), 29.11.2019



4 najciekawsze koncepcje dotyczące transportu przyszłości

W raporcie „Far future. Historia jutra” – pierwszej książki Infuture Hatalska Foresight Institute – zaprezentowano m.in. najbardziej prawdopodobne scenariusze dotyczące transportu przyszłości. Już teraz nieodległą przyszłością wydają się latające pojazdy: 1) jetpacki, czyli plecaki odrzutowe – w tym roku trafił na sprzedaż jetpack stworzony przez Richarda Browninga, 2) Hyperloopy – specjalne kapsuły przenoszące określoną liczbę pasażerów (28 osób) z miejsca na miejsce z prędkością dźwięku; 3) AeroMobil – latającym pojazdem będziemy mogli cieszyć się najpewniej już w 2020 r. AeroMobil ma poruszać się po ziemi z maksymalną prędkością 160 km/h, a w powietrzu – do 300 km/h. 4) SpaceX do podróży międzyplanetarnych. W tym roku oglądaliśmy już 15 lotów rakiety SpaceX.

Bezpłatny fragment książki do pobrania na stronie [Instytutu](#).

Źródło: [BusinessInsider.pl](#), 30.11.2019



Polska w ognie robotyzacji

Polska plasuje na ostatnich miejscach rankingów robotyzacji – z takich rozwiązań korzysta ledwie 6% rodzimych przedsiębiorstw. Jak wynika z najnowszego raportu Polskiego Instytutu Ekonomicznego (PIE), na koniec ub.r. nad Wisłą pracowało 13,6 tys. robotów przemysłowych. Dla porównania w mniejszych Czechach takich robotów jest 17,6 tys., w Niemczech – 215,8 tys. U liderów robotyzacji: w Korei Płd., Singapurze i Niemczech Liczba robotów przemysłowych na 10 tys. pracowników wynosi odpowiednio: 710, 658 oraz 322. W Polsce – 42. Eksperci nie mają wątpliwości: Polska potrzebuje strategii podatkowej wspierającej taką technologiczną transformację - takie rozwiązanie z powodzeniem wdrożono w krajach azjatyckich, m.in. w ww. Singapurze i Korei Płd., ale też we Francji czy Włoszech.

Źródło: [cyfrowa.rp.pl](#), 03.12.2019

ZASOBY LUDZKIE I KOMPETENCJE PRZEDSIĘBIORSTW



Aktywność zawodowa osób niepełnosprawnych

Według danych GUS, w Polsce jest ponad 3 mln osób z niesprawnościami. Dane wskazują, że w II kw. 2019 r. współczynnik aktywności zawodowej osób niepełnosprawnych w wieku produkcyjnym wyniósł 29,6%, tj. o 1,3% więcej niż w 2018 r. Wzrósł również wskaźnik zatrudnienia – do poziomu 27,5% (vs. 26,2% w 2018 r.). Z szacunków Polskiego Instytutu Ekonomicznego (PIE) wynika, że w Polsce odsetek osób z niepełnosprawnościami jest porównywalny do średniej unijnej, lecz odsetek niepełnosprawnych pracujących (w wieku 20-64 lat) jest znacznie niższy: 37,6% vs. 48,1% w UE.

Źródło: [Puls Hr.pl](#), 03.12.2019

RAPORTY

**Polska informatycznym zagłębiem Europy**

Raport „Czy Polska ma szansę stać się hubem IT Europy?” pokazuje, że polskie software house’y zwiększają skalę działania i zakres usług. Inwestują w odkrywanie nowych technologii. Obsługują rynki całego świata, a 1/3 z nich osiąga swoje przychody wyłącznie za granicą. W 2018 r. aż 75% polskich firm zajmujących się tworzeniem oprogramowania, zanotowało ponad 20-procentowy wzrost przychodów, a co dziesiąta je podwoiła. W badaniu przeprowadzonym przez Kantar Millward Brown, jako kluczowe czynniki przesądzające o sukcesie firm w tej branży przedsiębiorcy wskazywali: referencje i polecenia od klientów (95%), wysoką jakość usług (94%) oraz dostęp do wykwalifikowanych pracowników (89%).

Źródło: *Puls HR*, 05.12.2019

INWESTYCJE

SEKTOR
PUBLICZNY**PKN Orlen chce przejąć Energe**

5 grudnia br. PKN Orlen ogłosił wezwanie na 100% akcji Energi. Jeżeli wezwanie dojdzie do skutku, płocki koncern na akcje Energi wyłoży 2,8 mld zł. Transakcja wpisuje się w strategię Orlenu, która koncentruje się na OZE i źródłach niskoemisyjnych, nie uwzględnia natomiast inwestycji w energetykę atomową, ani wspierania górnictwa. Orlen ma już spore doświadczenie w dużych akwizycjach. W 2003 r. spółka przejęła za ok. 0,6 mld zł blisko 500 stacji benzynowych Star w północnych Niemczech. Rok później, za blisko 1,7 mld zł, kupiła rafinerie i sieć stacji Benzina w Czechach. W 2006 r., za równowartość 8,5 mld zł, stała się także właścicielem rafinerii Możejki na Litwie. Obecnie stara się o przejęcie rafinerii i stacji paliw grupy Lotos oraz sieci kiosków Ruch.

Źródło: *PulsBiznesu*, 06.12.2019, *wnp.pl*, 06.12.2019, *wysokienapiecie.pl*, 06.12.2019

SEKTOR
PUBLICZNY**FIS PFR nabył udziały w Spółce WiK w Opolu**

4 grudnia br. Fundusz Inwestycji Samorządowych PFR zawarł umowę z Miastem Opole na zbycie 25% udziałów w Spółce Wodociągi i Kanalizacja w Opolu za łączną kwotę ok. 100 mln zł. Dzięki transakcji władze miasta zrealizują ważne dla mieszkańców inwestycje, m.in. nowy stadion piłkarski.

Źródło: *pfr.pl*, 04.12.2019